
آنکه آمد، آنکه رفت
»آنکه لويکه«، نماينده فس��تيوال فيلم برلي��ن هنگام خروج از 
ايران به همراه فيلم هايي که براي جش��نواره مي برد دستگير و 
بعد از مدتي آزاد شد. اين بازداش��ت تنها به اين دليل خبرساز 
شد که يک ش��هروند خارجي در فرودگاه ايران بازداشت شد و 
کسي نپرس��يد که »آنکه« در ايران چکار مي کند. اهالي سينما 
مي دانند که »آنکه لويکه« هر س��ال به ايران مي آيد. هر س��ال 
فيلم هايي از سينماي ايران انتخاب مي کند و با خود مي برد و هر 
سال فيلم هايي که »آنکه« انتخاب کرده در فستيوال فيلم برلين 
سروصدا به پا مي کند. اين سروصدا نه به خاطر کيفيت فيلم ها و 
تشويق تماشاگران بلکه به خاطر محتواي فيلم هايي است که به 
برخي از آنها مي توان رسماً عنوان فيلم ضدايراني داد و در ايران 
توقيف کرد که البته بسياري از عناوين فيلم هايي که آنکه لويکه 

از ايران برده، مصداق فيلم هاي توقيفي هستند. 
لويکه به خوبي مي داند ک��ه چه فيلم هاي��ي را انتخاب کند که 
در خوراک تبليغاتي جشنواره فيلم برلين باش��ند. آلماني ها با 
فستيوال فيلم شان بيشتر از هر فستيوال فيلمي در دنيا به مسائل 
حاشيه اي ايران پرداخته اند به طوري که اين فستيوال از جايگاه 
يک جشنواره فيلم و رخداد هنري به سطح يک کمپين سياسي 
ضدايراني تقليل يافته اس��ت. لويکه حتي به فيلمسازان ايراني 
مي گويد براي اينکه فيلم شان در برلين ديده شود چه اصلاحاتي 

در فيلم ايجاد کنند و روي چه نکاتي تأکيد داشته باشند. 
همين پارسال بود که گفته شد لويکه به سعيد روستايي پيشنهاد 
داده پايان فيلم »ابد و يک روز« را تلخ تمام کند تا در برلين پذيرفته 
شود که البته اين پيشنهاد با مخالفت فيلمساز روبه رو مي شود! واقعاً 
لويکه در س��ينماي ايران چه مي کند؟ فيلم ها را با خود مي برد که 
چه شود؟! تا به حال سازمان سينمايي درباره دستاوردهاي مثبت 
حضور لويکه در ايران سخني گفته؟ يا اصلاً مي توان براي حضور اين 
آلماني نتيجه مثبت نيز در نظر گرفت؟ نتايج حضور هاي قبلي لويکه 
مي گويد جز فتنه انگيزي حاصلي از آمدن هاي بي سروصدا و فيلم 
بردن هاي آنکه لويکه نصيب سينماي ايران نشده است. مشخص هم 
نيست امسال براي برلين چه فيلم هايي را گلچين کرده و قصد داشته 
با خود ببرد! بازداشت آنکه لويکه به هر دليلي که صورت گرفته باشد، 
تلنگري بود بر ولنگاري فرهنگي در مقابل حضور عوامل خارجي که 
توان تأثيرگذاري بر چهره فرهنگي کشورمان در خارج از کشور را 
دارند. تا کي بايد شاهد حضور بي سروصداي آنکه لويکه در ايران و 

سروصداي ضدايراني جشنواره برلين باشيم؟!
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سينماي مستند درگير »بودن«

تأملي بر عملکرد وزارت ارشاد صالحي اميري از يک ماه اخير

وزير ارشاد چه زماني آغاز تحولات را کليد مي زند

مستندساز ها در گفت و گو با »جوان« از چالش هاي سينماي مستند گفتند

    داوود مراديان/ کارگردان
روزگاري انحصار توليدات بصري به  اي نحوکان در اختيار جريان 
روشنفکري بود؛ از کاريکاتور تا س��ينما، حتي فيلمفارسي هم به 
نوعي زيردست جريان روش��نفکري بود. با وقوع انقلاب اسلامي 
اگرچه برهنه ها پوشيده شدند و زايش سينماي دفاع مقدس رخ 
داد اما بازهم اين انحصار در دست جريان روشنفکري باقي ماند و 

مدير به مدير استحاله کردند و کار خود را پيش بردند. 
دفاع مقدس به علت به روز بودن باعث شد جريان روشنفکري که 
سعي مي کرد مس��ائل مربوط به اين حوزه را بايکوت کند، در نظر 
مردم و بخشي از جامعه دانشجويي به حاشيه رود؛ انزوايي که در 
ابتدا فکر مي کردند موجب  شأن روشنفکري خواهد شد اما رفته 
رفته سبب شد دست شان در برخي حوزه ها کوتاه شود. در سينماي 
مس��تند اين اتفاق افتاد و با انقلاب ديجيتال ديگر مديريت هاي 
عقب مانده دست به عصا نتوانستند جلوي ظهور و بروز نسل هاي 
نوين را بگيرند و فتنه 88 موتور محرکه اين رشد را فراهم ساخت. 
هرچه وقايع در جبهه اس��لام و انقلاب منطقه و جهان را بيش��تر 
آبستن حوادث مي ساخت، انزواي روشنفکري حاد تر مي شد. فتنه 
88، داعش، انقلاب هاي رنگي، حجاب، امريکاي لاتين، فلسطين 
و... موضوعاتي از جنس تخصص و تمايل روشنفکري نيستند و اگر 
کارهاي ايش��ان را مرور کنيد، غالباً در حوزه هاي جنسي محصور 
مانده و پيش ت��ر نمي آيد. حرف به روز مخاط��ب به روز مي طلبد 
و از همين رو بيش��تر چهره هاي حزب اللهي به سينماي مستند 

معروف ترند، زيرا در اين سينما اثرگذارترند! 
سينماي مستندي که امروز تجربه مي کنيم شالوده اش براساس 
مستندهاي مشاهده گر يا گزارشي است، ساده ترند، ارزان ترند و 

به روز تر. مستندس��از دل به خطر مي زند يا سوژه اي ملتهب را در 
دست مي گيرد و کار به صورت دوربيني مشاهده گر دنبال مي شود. 
اين شيوه تا زماني که وارد مستند بازس��ازي يا مستند داستاني 
نشود، نمي تواند سينماگري براي داستانگويي تربيت کند. عيب 
مستندهاي امروز جبهه حزب الله همين است! عدم قصه گويي و 
عدم روايت داس��تان دار. متن داناي کل اس��ت و تصاويري به هم 
چسبيده. مس��تند داس��تانگو، اما گران اس��ت و براي رسيدن به 
آن جگر شير در مديريت فرهنگي لازم اس��ت که فعلًا نيست! به 
همين دليل مي بينيد که در سينماي داس��تانگو هم بعد از فتنه 
دهه 70 و هم بعد از فتنه دهه 80 سينماگران روشنفکري بر اسب 
داستانگويي سوار شدند و آنقدر در اين فضا اثرگذاري داشتند که 

بعضاً سينماگر حزب اللهي را نيز وادار کنند فيلم سبز بسازد! 
حسن ختام اينکه اگر مي خواهيم بر س��ينماي داستاني سوار 
شويم بايد جرئت خطر کردن براي سينماي مستند بازسازي 
و داس��تاني را در مديران خود ايجاد کنيم. تا اين نشود آن هم 

نخواهد شد و اين لابدمن است.

ما مؤثرتريمخدا را شکر که زنده ام

    ميثم رازفر/ مستندساز
هميش��ه دلم مي خواس��ت همه کاراي دنيارو امتحان کنم و خب 

آنهايي را که هيجان بيشتري دارند، بيشتر دوست داشتم. 
اصلًا اي��ن مهم ترين دليل بازيگر ش��دنم بود. تجربه ک��ردن! آدم  
ديگري شدن و دنيا را از دريچه ديگران ديدن. از کودکي با خودم 
مي گفتم خلبان يا ماهيگير، دني��ا را چطور مي بيند و مي فهمد، يا 

يک شکارچي مي تواند مثل يک شاعر زندگي کند؟! 
زماني که »خسته نباش��يد« را ش��روع کردم به خودم گفتم اين 
بهترين فرصت براي پيدا کردن بطن زندگي آدم هاي ديگر است؛ 
آدم هايي که خيلي چيزها از آنها ياد گرفتم، با آنها خنديدم، گريه 
کردم و کوتاه بگويم در کنارش��ان زندگي کردم و خيلي هاش��ان 
دوستان خوب من شدند. تحقق اين رؤيا خطراتي هم دارد، وقتي 
چنين کاري را ش��روع کني بايد اين خطرات را ب��ه جان بخري و 
راستش در سري دوم اين مجموعه مستند دوست داشتم مشاغل 
پرخطرتر را تجربه کنم؛ کارهايي که تجربه کردن ش��ان آدم را تا 
يک قدمي مرگ مي برد و خب يکي از اين مش��اغل شغل »مردان 

عنکبوتي« است! ش��غلي که در آن افراد با يک طناب بالاي ارتفاع 
مي روند، شيشه تميز مي کنند، ترميم ساختمان انجام مي دهند و 
هزار کار ديگر! اين همان شغلي بود که دلم مي خواست هيجانش 
را تجربه کنم. روز تصويربرداري با تمام گروه خداحافظي کردم و 
از آنها خواستم در هر شرايطي نه جان شان را به خطر بيندازند و نه 
دوربين ها را خاموش کنند، حتي اگر سانحه اي برايم اتفاق افتاد. 
راستش را بگويم گفتنش هم برايم س��خت بود، شوخي نبود و با 
حرف هايي که زدم کل گروه نگران من اميدوار شوخ طبع شده بودند 

که حالا قرار بود يک شغل کاملًا جدي و پرخطر را تجربه کنم. 
گفتند نرو، بايد مي رفتم. گاه��ي وقت ها نبايد کم بي��اوري و اين 
همان وقت بود. تنها کسي که مي فهميد چرا براي تجربه اين شغل 
اصرار دارم، کارگردان کار بود، کسي که در بسياري از موقعيت هاي 
حساس و سخت زندگي همراه من است، همسرم! و خوشحالم که 
اين بار هم بود. من به واس��طه »خسته نباشيد« مشاغل متفاوتي را 
تجربه کردم، در موقعيت هاي متفاوتي قرار گرفتم، اما اين بار... در 
هوا که معلق شدم، ضربان قلبم تند شد، ريتم نفس کشيدنم تغيير 
کرد، خنده ام گرفت. مواقعي که استرس مي گيرم اين حالت خاص 
به من دست مي دهد، مي خندم، در همان حالت پرسيدم مي شود 
برگردم؟ و گفت: نه! رفتم و چه رفتني... سخت بود. خيلي سخت. 
سخت بود و دلم مي خواست زودتر تمام شود، عضلاتم درد گرفته 
بود و هيجانش... بيش از آن بود که بتوان��م تحمل کنم. اصولاً آدم 
کم طاقتي نيستم، اما شغلي را تجربه کردم که تحملش آسان نيست، 
مجبور بودم به روي خودم نياورم و ادامه بدهم، ولي خب آدم تا يک 
جايي طاقت مي آورد، اتفاقاتي افتاد که بقيه اش را هم خودتان در 

قسمت جديد برنامه و اينستاگرام مان ببينيد!

 شبکه کودک و نوجوان
فيلم و سريال مي سازد

با دستور رئيس س�ازمان صداوسيما، »گروه فيلم و س�ريال نوجوان« در شبکه 
کودک و نوجوان تشکيل خواهد شد. 

محمد سرشار، مدير شبکه کودک و نوجوان سيما، با اعلام اين خبر اظهار داشت: فيلم ها 
و مجموعه هاي تلويزيوني رئال، يکي از قالب هاي مورد علاقه نوجوانان هستند و بخش 

مهمي از جدول پخش برنامه هاي کانال اميد را به خود اختصاص مي دهند. 
سرشار افزود: به دليل سرمايه گذاري سنگين مهاجمان فرهنگي بر انحراف مخاطبان 
کوچک سال و راه اندازي شبکه هاي متعدد ماهواره اي و اينترنتي براي پمپاژ محتواي 
معارض غيرايراني، تشکيل جبهه مقاومت مردمي در اين عرصه جنگ نرم تلويزيوني، 
ضروري است و خط مقدم اين مقاومت فرهنگي، ش��بکه کودک و نوجوان است که با 
رويکردي تربيت مدار، روندي رو به رشد را طي مي کند. مدير شبکه کودک و نوجوان 
سيما گفت: فيلم هاي داستاني خارجي، به اندازه مصرف تلويزيوني رده سني نوجوان 
نيستند و بيشتر آنها، به جاي تبادل ارزش ها و کمک به رشد فرهنگي کشور، به تعارضات 
فرهنگي دامن مي زنند و حتي گاه نسخه هايي را که حتي براي جامعه خود نمي پسندند؛ 
به جامعه ايراني تجويز مي کنن��د. وي اضافه کرد: به همين دليل، س��اخت فيلم ها و 
سريال هاي ايراني، فرصت مناسبي براي بيان هنري ارزش هاي سبک زندگي اسلامي 
ايراني به مخاطب نوجوان خواهد بود. به همين منظور، با دستور دکتر علي عسکري، 
رئيس سازمان صدا و سيما، در شبکه کودک و نوجوان، »گروه فيلم و سريال نوجوان« 
تأسيس خواهد شد. سرشار در پايان گفت: از ابتداي امسال، در خانه فيلمنامه کودک 
و نوجوان، مذاکره با نويس��ندگان متخصص و آشنا با منظومه تربيتي پشتيبان شبکه 
کودک و نوجوان شروع شده و موج قابل توجهي از فيلمنامه هاي مناسب کوچک سالان 

در حال نگارش و آماده شدن براي توليد است.

ايزد  مهرآفرين     يادداشت

 تقدير علما از رسانه ملي
براي توليد يک سريال فاخر

 سريال »معماي شاه« نقطه عطفي 
در سريال سازي تاريخ معاصر است

نخبگان، انديشمندان و شخصيت هاي مهم سياسي، علمي 
و فقهي کشور هم که تاکنون سابقه نداشته درباره توليد يک 
مجموعه تلويزيوني اظهارنظر آشکار کنند، در زمينه سريال 
»معماي شاه« به دليل اهميت راهبردي آن در روايت تاريخ 
معاصر و کارکردهاي گسترده اجتماعي آن اظهارنظر کردند. 
چهره هايي چون آي��ت الله جنتي، آيت الله س��عيدي، آيت الله 
سيدجعفر کريمي و آيت الله نورمفيدي از جمله افرادي هستند 

که در خصوص اين سريال تحليل و نظر دادند. 
برپايه اين گزارش، آيت الله جنتي، رئيس شوراي فقهاي نگهبان 
ضمن تقدير از س��ريال »معماي شاه« خاطرنش��ان مي کند: 
کشورهاي غربي و اپوزيسيون به تخريب اين سريال مي پردازند 
و اين موضوعي طبيعي است. وي مي گويد: مجموعه تلويزيوني 
»معماي شاه« سريال قابل تقديري است و بايد ارزش اين گونه 
سريال هاي تاريخي را که در رسانه ملي توليد و پخش مي شود، 
دانست. رئيس شوراي فقهاي نگهبان در ادامه به تخريب هاي 
صورت گرفته از اين سريال مي پردازد و اشاره مي کند: تخريب 
اين سريال از سوي کشورهاي غرب و اپوزيسيون طبيعي است 

و نبايد به اين تخريب ها اهميت داد. 
آيت الله سعيدي با بيان اينکه اين سريال براي نسل جوان لازم و 
ضروري است، گفت: نشان فاطمي آستان حضرت معصومه)س( 
به محمدرضا ورزي، کارگردان مجموع��ه تلويزيوني »معماي 
شاه« اهدا شد. آيت الله س��عيدي نيز ضمن تشکر از سازندگان 
اين اثر تاريخي اعلام مي کند: ساخت چنين آثاري براي نسل 
جوان لازم و ضروري است. آيت الله سيدجعفر کريمي همراه و 
يار ديرين حضرت امام خميني)ره( معتقد است »معماي شاه« 

در تصوير کودتاي ۲8 مرداد و 30 تير موفق عمل کرده است. 
همراه و يار ديري��ن حضرت ام��ام خمين��ي)ره( مي گويد: از 
بخش هايي که به خوبي در »معماي شاه« تصوير شده، مي توان 
به کودتاي ۲8 مرداد يا قيام 30 تير اشاره کرد که بسيار خوب و 

درست ساخته شده است. 
همچنين آي��ت الله نورمفي��دي، نماينده ولي فقيه در اس��تان 
گلستان و امام جمعه گرگان تأکيد مي کند: سريال معماي شاه 

را با دقت ببينيد.

    تلويزيون
    جواد محرمي 

بي�ش از يک م�اه اس�ت ک�ه از رأي اعتم�اد مجلس به 
صالحي اميري براي وزارت فرهنگ مي گذرد، ولي هنوز 
هيچ عملي از وزارتخانه جديد که نشان دهنده تصميمي 
اصولي يا راهبردي باش�د، سر نزده اس�ت. وزير ارشاد 
چندي پيش در ديدار با مديران وزارتخانه با اش�اره به 
تحليل خود درباره نيازها و الزامات اين وزارتخانه تأکيد 
کرد: »اولين ني�از و ض�رورت، ثبات و آرامش اس�ت.«
 بايد اميدوار بود آرامشي که صالحي اميري از آن سخن 
مي گويد معادل بي عمل��ي و صرفاً بيان حرف هاي خوب 
نباش��د. با رجوع به سايت رس��مي وزارت ارشاد ليست 
اخبار اين وزارتخانه به تيترهاي��ي از اين قرار اختصاص 
دارد: »پيام وزير فرهنگ به جش��نواره سينماحقيقت، 
ديدار وزير ارشاد با آيت  الله هاشمي رفسنجاني، تسليت 
وزير فرهنگ در پي حادثه قطار مسافربري، قرائت پيام 
رئيس جمهوري به آيين بزرگداش��ت سليم مؤذن زاده، 
روزي به ن��ام اس��تاد مؤذن زاده اردبيلي ب��ه عنوان نماد 

مداحي سنتي تعيين شود و...«
وزير فرهنگ در اين مدت ديداري هم با مديران وزارتخانه 
داش��ته و طي آن ليس��تي از اولويت هاي خود براي اداره 
فرهنگ کشور ارائه داده اس��ت، ولي هنوز و در مدت يک 
ماهه اخير خبري از پا گذاردن به عرص��ه اجرا براي پياده 
کردن برنامه ها نيس��ت. صالحي اميري در اين نشست هم 
مانند س��خنانش در روز رأي اعتماد مجلس بر لزوم بيرون 
رفتن سياس��يون از عرصه فرهنگ س��خن گفته، اما هنوز 
مشخص نيست سياسيون عرصه فرهنگ دقيقاً چه کساني 
هستند که بايد به بيرون هدايت شوند، ضمن اينکه تأکيد 
او بر اين گزاره به معناي اين است که در سه سال گذشته 
وزارت ارشاد دولت يازدهم با رويکردها و تفکرات سياسيون 
اداره مي شده اس��ت. بايد منتظر ماند و ديد که برنامه هاي 
آقاي وزير براي بيرون کردن سياسيون دقيقاً چه چيزها و 

چه افرادي را شامل مي شود. 
ش��ايد عنوان ش��ود که يک ماه زم��ان زيادي نيس��ت، اما 
واقعيت اين اس��ت که صالحي اميري در دفاع براي کسب 
وزارت فرهنگ روي سابقه ۲0 س��اله فرهنگي و اشراف بر 
مس��ائل اين حوزه تأکيد فراوان کرده و حالا انتظار مي رود 
با پشتوانه ۲0 س��اله اي که او دم از آن زده، سرعت اجرايي 
در وزارت ارشاد بيش از پيش به چش��م بيايد و عملگرايي 

انقلابي بروز و ظهور يابد. 

شايد واژه انقلابي با دولتي که بيشتر با رويکرد تکنوکراسي 
شناخته مي شود، تناسب زيادي نداشته باشد اما سخنان 
صالحي اميري در روز رأي اعتماد بر چنين سياقي استوار 
است: »ما در نظام فرهنگي زيست مي کنيم که مجموعه اي 
از قواني��ن و ساختارهاس��ت و گفتمان غالب��ي داريم که 
گفتمان مقام معظم رهبري اس��ت که در ذيل آن گفتمان 

رئيس جمهور مي آيد. 
روح فرهن��گ در جامع��ه باي��د ديني باش��د. هيچ کس 
نمي تواند از مرزه��اي ديني عبور کن��د. توجه جدي به 
حوزه کانون هاي ديني کش��ور خواهيم داش��ت، ايجاد 
ساز و کار براي نيازسنجي فرهنگي را در دستور کار قرار 
خواهم داد، امروز در فضاي مجازي با انبوهي از فرصت ها 
مواجه هستيم و بايد نياز هاي نسل جوان درک و هدايت 
شود.« سخناني از اين دست اگر صرفاً براي جذب آراي 
نمايندگان بيان نشده باشد، بدون اغراق بدون عملگرايي 

انقلابي به سرانجام نمي رسد. 
براي مثال صالحي اميري گفت��ه: »زماني که قرار نبود بنده 
به عنوان وزير فرهنگ معرفي شوم در فروردين ماه در حوزه 
اقتصاد مقاومتي مطلبي را در زمينه گفتمان سازي اقتصاد 

مقاومتي تهيه کردم.«
اينکه وزير فرهنگ پيش از صدارت بر پس��ت فعلي دغدغه 
گفتمان سازي اقتصاد مقاومتي داش��ته و در اين باره مقاله 
نوشته نکته جذابي قلمداد مي شود، اما شرط آن اين است 
که در مقام عم��ل برنامه هاي فرهنگي وزارت ارش��اد براي 
اين گفتمان سازي ارائه و در دستور کار قرار گيرد و در حد 
حرف و نوشته باقي نماند. صالحي اميري هنوز در حد تغيير 
معاونت ها هم دست به کار نشده و اميد است که اين بي عملي 

ريشه در بلاتکليفي نداشته باشد.

    محمدصادق عابديني
از امروز دهمين دوره جش�نواره بين المللي 
فيلم مس�تند ايران »س�ينماحقيقت« آغاز 
به کار خواهد ک�رد؛ معتبرترين جش�نواره 
دولتي فيلم مس�تند در ايران که توانس�ته 
در سطح بين المللي نيز خود را تثبيت کند. 
برگزاري سينماحقيقت نش�انه اي از اهميت 
جايگاه فيلم مستند در ايران است. »جوان« 
به بهان�ه آغاز به کار جش�نواره مس�تند در 
گفت و گ�و ب�ا چن�د ت�ن از مستندس�ازان 
کشورمان به مهم ترين چالش هاي پيش روي 
س�ينماي مس�تند در ايران پرداخته است. 
در اين گفت و گو ابتدا قرار بود مهم ترين فرصت 
و مزيت سينماي مستند در ايران را نيز بررسي 
کنيم، اما از آنجايي که مباحث گسترده مي شد 
و امکان نتيجه گيري واضح از بين مي رفت، صرفاً 

به چالش ها پرداختيم. 
    چالشي به نام »دولتي« بودن 

محس��ن برمهان��ي، 
کارگ�ردان مس��تند 
تحسي�ن ش��ده »به 
پشت تابلو نگاه کن«، 
ب��ا  گفت و گ��و  در 
»جوان«، مهم ترين 
چالش پيش روي سينماي مستند را »دولتي« 
بودن اين سينما مي داند و مي گويد: نگاه به حوزه 
مستند سازي به شدت دولتي است، به اين معنا 
که آمدن و رفتن دولت ها باعث تغيير رويه ها در 
سينماي مستند مي شود و هر دولتي که سر کار 
مي آيد، به گروهي از مستندس��از هاي همسو با 
جريان خودش اهميت مي دهد و در جشنواره ها 

به آثار آنها توجه مي شود. 
اي��ن ديدگاه ه��م مخت��ص دول��ت روحاني يا 
احمدي نژاد و رئيس جمهور قبل وي نمي شود 
و در همه دولت ها بوده است. من در دولت فعلي 
بيکار نب��وده ام و از همان ابت��داي دولت جديد 
از ط��رف مرکز گس��ترش دعوت ب��ه همکاري 
شدم، ولي بايد به مس��ائل منصفانه نگاه کنيم. 
رئيس مرکز گس��ترش در دول��ت احمدي نژاد 
ن��گاه مس��امحه آميز تري داش��ت و مي گف��ت 
بايد برخي مستندس��از ها را ج��ذب کنيم که 
جذب »بي بي سي« و ديگر شبکه هاي خارجي 
نشوند. کاري به درس��ت يا غلط بودن اين کار 
ندارم ولي نشان مي دهد که فکر مستند سازي 
بوده اند. در ايران مراکزي مانند »اوج«، »افق«، 

»س��فير«، »ش��هيد آوين��ي« و »روايت فتح« 
نيز مستند س��ازي مي کنند، ام��ا جريان اصلي 
مستند س��ازي هنوز دولتي و در دس��ت مرکز 
گسترش اس��ت. اين مرکز گس��ترش است که 
جريان سازي مي کند و مهم ترين جايزه سينماي 
مس��تند را مي دهد. همين جريان سازي باعث 
مي شود برخي مستندساز ها تلاش کنند خود را 
با دولت ها همراه کنند. برخي هم سعي مي کنند 
ميان��ه کار را بگيرند و از هر دولتي که س��ر کار 
مي آيد، منتفع شوند. اتفاقاً اين گروه بيشتر ضرر 
مي کنند و اکثراً مغلوب هس��تند چون دولت ها 
هم مي دانند که آنها صرفاً براي منافع شان است 

که رو  به  ميانه روي و اعتدال آورده اند. 
    چالشي به نام 

»نداشتن پخش بين المللي«
محسن اس��لام زاده، 
مستند سازي که تا به 
حال آث��ار متنوعي 
درب��اره جن��گ ب��ا 
تروريسم در سوريه و 
عراق تولي��د کرده و 
مستند تحسين ش��ده »تنها ميان طالبان« را 
کارگرداني کرده است، در گفت و گو با »جوان«، 
چالش پيش روي س��ينماي مستند را نداشتن 
پخ��ش بين المللي فيلم مس��تند مي داند. اين 
مستندساز مي گويد: به عنوان مستند سازي که 
چند حضور بين المللي نيز داشته بايد بگويم که 
در مستند س��ازي به نقاط خوبي رس��يده ايم و 
توليدات خوبي داشته ايم؛ چه مستندهايي که 
با حمايت دولت توليد مي شوند، چه مستند هاي 
ساخت تلويزيون و چه فيلم هاي مستندي که 
در بخش خصوصي ساخته شده اند، اما مهم ترين 
چالش پيش روي ما در حوزه مستند نبود ارتباط 
با پخش کننده هاي بين المللي فيلم اس��ت. ما 
فيلم هاي بس��يار خوب��ي داري��م، ولي پخش 
بين المللي نداريم و نمي توانيم در جشنواره هاي 
خارجي و ش��بکه هاي تلويزيوني حضور داشته 
باشيم. نمي دانيم چطور بايد در سطح بين الملل 

حضور داشت. 
براي نمونه من فيلمي درباره طالبان ساخته ام و 
در يک بازار فيلم شرکت کرده ام. من بايد فيلمم 
را چن��دده هزار دلار بفروش��م ت��ا برايم صرفه 
داشته باشد، در مقابل يک شرکت پخش کننده 
فيلم فرانس��وي ني��ز مي آيد و فيلم��ي درباره 
طالبان را مي آورد. اصلًا بح��ث درباره کيفيت 

دو فيل��م نمي کنم ولي ش��رکت فرانس��وي با 
500 تا هزار ش��بکه تلويزيوني در ارتباط است 
و رايت فيلم��ش را حداکثر هزار و 500 دلار به 
هر کدام از آنها مي فروش��د. شما مي بينيد اين 
فيلم را به ۲00 تا300 شبکه تلويزيوني فروخته 
و درآمد چندصد هزار دلاري به دست مي آورد. 
در عوض هيچ ش��بکه اي حاضر نمي شود فيلم 
ديگري را درباره طالبان که من به بازار آورده ام، 
چندده ه��زار دلار بخرد. فيلم م��ن هيچ وقت 
ديده نمي شود، اما آن فيلم را همه مي بينند و 
گفتماني که آن فيلم دارد تبليغ مي شود. قطعاً 
در پخش کننده هاي فيلم جريان هاي همسوي 
فکري با ما نيز وج��ود دارد ولي م��ا تا به حال 
سراغ آنها نرفته ايم و در بازاريابي ضعيف عمل 
کرده ايم. بهترين راه براي حمايت از سينماي 
مستند همين اهميت دادن به پخش بين المللي 

فيلم هاست. 
    سينماي مستند، درگير »بودن« 

غف��وري،  س��ليم 
مستندس��از و مدير 
شبکه مستند سيما 
ک��ه مهم ترين مرکز 
پخ��ش تلويزيون��ي 
مستند در صداوسيما 
اس��ت، مهم ترين چالش پيش روي س��ينماي 
مستند را همانا نبودن سينماي مستند مي داند. 
غفوري به »جوان« مي گويد: بزرگ ترين چالش 
سينماي مستند، همان »س��ينماي مستند« 
است. بايد ميان سينماي مستند و توليد مستند 
فرق قائل ش��د. ما مس��تند توليد مي کنيم اما 
سينماي مستند نداريم. سينماي مستند به اين 
معنا اس��ت که مس��تند متکي به اکران باشد و 
ش��بکه اکران روند توليد مس��تند را جلو ببرد. 
مستندهايي که ما اکنون توليد مي کنيم حداکثر 
در جش��نواره ها ديده مي ش��وند و ش��ايد اگر 
شرايطتش را داشته باش��د در تلويزيون پخش 
شود. عملًا اين تلويزيون است که به محل ديده 
شدن فيلم هاي مس��تند تبديل شده است، در 
صورتي که وقتي صحبت از »سينماي مستند« 
به ميان مي آيد، اين است که فضاي سينماها در 
اختيار فيلم هاي مس��تند قرار بگيرد. فرقي هم 
ندارد که اين فضا شامل س��الن هاي عمومي يا 
سينما تک ها شود. البته اقدامات خوبي شروع 
شده و مجموعه هايي رو به اکران مستند آورده اند 
مثل اکران هاي دانشگاهي که با استقبال روبه رو 
شده است. گروه هنر و تجربه نيز برخي مستند ها 
را اکران کرده که البته آمار ها نشان مي دهد تا به 
حال اکران مس��تند در س��ينماي هنر و تجربه 
موفقيتي را که انتظار مي رفته نداشته است. اگر 
بخواهم خلاصه تر درباره چالش سينماي مستند 
صحبت کنم بايد بگويم که سينماي مستند بايد 
متکي به گيش��ه و بليت فروش��ي باش��د و اين 
مخاطب باش��د که با خريد بليت سرمايه توليد 
مستند را تأمين کند، شبيه بخشي از سينماي 
داستاني که بخش خصوصي آن را مي گرداند و 
وابسته به فروش سينما است نه دريافت بودجه 
دولتي و تلاش مي کند هزينه هايش را از بخش 

درآمدي اش تسويه کند. 
»جوان« در روزهاي آتي نيز بحث چالش هاي 
پيش روي س��ينماي مس��تند را در گفت وگو با 

ديگر مستندسازان پيگيري خواهد کرد.
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هِ فَالَا  مَا هَا اضِعَا التُّ هُ مَاوَا عَا نَافْسَا ضَا  مَانْ وَا

 . نَّ اءَا بهِِ الظَّ يَالُومَانَّ مَانْ أَاسَا

 کسى که خود را در جايگاه تهمت قرار 

داد، نبايد جز خود را نکوهش کند!

    خبر


